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ДОЛУЧАЙТЕСЬ  
ДО ОБГОВОРЕННЯ
Будь-який матеріал номера можна обго-
ворити на нашому сайті www.psv.org.ua

Андрій Присяжний:  «Профспілка – це форма самооргані-
зації найманих працівників для захисту своїх прав»        .05

ОФІЦІЙНО | У своєму звер-
ненні Президія профспілок 
закликала депутатів консолі-
дувати зусилля для пошуку 
компромісу в країні.
 
МОНІТОРИНГ | У рамках 
проведення профспілкового 
моніторингу стану погашен-
ня заборгованості з виплати 
зарплати ФПУ надіслала до 
Мінсоцполітики інформацію 
щодо цього питання. 

НТСЕР | Засідання Президії 
НТСЕР розглянуло план ді-
яльності організації  
на 2014 рік.

КОРОТКО
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ПЕНСІЙНЕ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ: 
ЗМІНА ОРІЄНТИРІВ

ТЕМА НОМЕРА | ЯК ЗМІНА ПЕНСІЙНОЇ СИСТЕМИ ВІДІБ’ЄТЬСЯ НА ПЕНСІОНЕРАХ?

Попри фінансову скруту та політичну не-
стабільність, уряд у жодному разі не зби-
рається відмовлятись від впровадження 
другого етапу пенсійної реформи. Він поля-
гає у зміні солідарної пенсійної системи, за 
якої працюючі забезпечують тих, хто на за-

служеному відпочинку, на накопичуваль-
ну, коли кожен українець буде власними 
зусиллями акумулювати кошти на пенсію. 
Що це означатиме для 14 млн пенсіоне-
рів та 16 млн працівників, аналізували 
«Профспілкові вісті». .08

ВЛАСНА ДУМКАНАВЧАННЯ

У столичному Будинку 
 спілок відбулось навчання 
молодіжного активу 
 Профспілки авіабудівників 
України.      
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Ціна на газ чи 
забезпечен-
ня якісними 
продоволь-
чими товара-
ми – що важ-
ливіше для 
пересічного 
українця? 

 .11

ПЛЕНУМ
БУДІВЕЛЬНИКИ ЗАЗНАЮТЬ 
ТРАВМ ЧЕРЕЗ  
ОРГАНІЗАЦІЙНІ ПРИЧИНИ     
Стан виробничого травма-
тизму та професійних за-
хворювань – у центрі уваги 
пленуму профспілки буді-
вельників.
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ПЕРСПЕКТИВА 
НАЛЕЖИТЬ 
МОЛОДИМ

«Нова профспілка»  
з багатьма  
невідомими…

КОНФЛІКТНА СИТУАЦІЯ  ПОХИТНУЛА 
 ДОМОВЛЕНОСТІ, ДОСЯГНУТІ УГОДОЮ 
МІЖ ДЕРЖАВНОЮ АРХІВНОЮ СЛУЖM

БОЮ  УКРАЇНИ ТА ПРОФСПІЛM
КОЮ ПРАЦІВНИКІВ ДЕРЖM

УСТАНОВ УКРАЇНИ
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ІНФОРМАЦІЙНО-АНАЛІТИЧНИЙ ЦЕНТР ФПУ

ОФІЦІЙНО

ПРОФСПІЛКИ ЗАКЛИКАЛИ 
ДЕПУТАТІВ КОНСОЛІДУВАТИ 
ЗУСИЛЛЯ ДЛЯ ПОШУКУ 
КОМПРОМІСУ В КРАЇНІ

ЗВЕРНЕННЯ ПРЕЗИДІЇ ФПУ

МОНІТОРИНГ

ЯК ПОВІДОМЛЯЄ ДЕM
ПАРТАМЕНТ ВИРОБНИM
ЧОЇ ПОЛІТИКИ ТА 
КОЛЕКТИВНОMДОГОM

ВІРНОГО РЕГУЛЮВАННЯ 
АПАРАТУ ФПУ, за інформацією 
членських організацій ФПУ за 
період із 8.10.2013 по 8.01.2014 
сума заборгованості з виплати 
заробітної плати збільшилася 
на 16,6 млн грн, або на 3,1%, і 
становить 524 млн грн.
Збільшення заборгованості 
спостерігається, зокрема, на 
Харківському державному ви-
робничому авіаційному під-
приємстві (на 18,0 млн грн), у 
ПАО «Топаз» (на 7,0 млн грн), 
ПАТ «Миколаївський суднобу-
дівний завод «Океан» (на 
1,9 млн грн), ПАТ «АЗМОЛ» (на 
1,8 млн грн), ДП «Харківський 
бронетанковий ремонтний за-
вод» (на 1,4 млн грн).
Зменшення заборгованості за-
фіксовано на ДП «Київський 
державний завод «Буревіс-
ник» (на 15,5 млн грн), ДП 

«Харківський приладобудів-
ний завод ім. Шевченка» ра-
зом з ОКБ (на 11,0 млн грн), 
ДП «Суднобудівний завод 
ім. 61 комунара» (на 3,7 млн 
грн), ДП «НДІ аеропружних 
систем» (на 3,0 млн грн), Кос-
тянтинівський державний хі-
мічний завод (на 2,1 млн грн).
Повністю розрахувалися із 
боргами із заробітної плати на 
ДВАТ «Свердловське шахто-
прохідницьке управління з бу-
ріння стволів і свердловин» 
(2,2 млн грн), ТОВ «Інтер-ГТВ» 
(1,7 млн грн), ПАТ «Білоцерків-
ський завод ГТВ» (0,1 млн грн).
Водночас протягом 2013 року 
утворилася заборгованість із 
виплати працівникам заробле-
них коштів на КП «Київпас-
транс» (31,9 млн грн), ПАТ 
«Харківський підшипниковий 
завод» (8,0 млн грн), ПрАТ 
«Лозівський ковальськомеха-
нічний завод» (2,8 млн грн), 
ПАТ «Кагарлицький цукроза-
вод» (0,7 млн грн).

ЩОДО СТАНУ ПОГАШЕННЯ 
ЗАБОРГОВАНОСТІ  
З ВИПЛАТИ ЗАРПЛАТИ
У рамках проведення профспілкового моні-
торингу стану погашення заборгованості з 
виплати зарплати ФПУ надіслала до Мінсоц-
політики інформацію щодо цього питання.

РЕКЛАМА
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Олександр ПАЛІЙ

В

17 січня в столичному Будин-
ку спілок відбулось навчан-
ня молодіжного активу Проф-
спілки авіабудівників України. 
Участь в заході взяли представ-
ники молоді ДП «Антонов», 
СЗ «Антонов», ДАХК «Артем», 
ДП «МФ «Артем», ДП «Завод 
410 ЦА», ДП «ЖМЗ «Візар», 
ДП «ДержККБ «Луч», ПАТ «НТК 
«Електрон прилад», а також го-
лови та заступники голів ПО ПАУ 
на вказаних підприємствах.

НАВЧАННЯ НТСЕР

ПРЕЗИДІЯ

Президія розглянула 
низку питань, зокре-
ма, на затвердження 
було винесено План 

заходів із реалізації у 2014 
році пріоритетних напрямів 
діяльності Національної 
ради на 2013–2015 роки, 
схвалено Перелік питань для 
розгляду на засіданнях Наці-
ональної ради та її Президії 
в 2014 році, а також прове-
дення під егідою НТСЕР пу-
блічних заходів, навчальних 
семінарів, круглих столів та 
участь її представників у 
міжнародних заходах.
Серед головних питань, які 
мають бути в центрі уваги 
НТСЕР і на яких наполягали 
профспілки: перспектива ре-
формування оплати праці; 
реалізація тристоронніх до-
мовленостей стосовно вста-
новлення стандартів гідної 
праці та продуктивної зайня-

тості; пенсійне забезпечення 
і соціальне страхування; ре-
форма податкової системи; 
участь сторін НТСЕР у бю-
джетному процесі; посилен-
ня взаємодії сторін у питан-
нях запобігання та подолан-
ня бідності, яка, на жаль, 
спостерігається, навіть серед 
працівників.
НТСЕР також має намір вне-
сти законодавчі пропозиції 
щодо підвищення статусу 
Національної ради й ефек-
тивності її діяльності, роз-
ширення співробітництва з 
Європейським економічним 
соціальним комітетом та 
Громадською палатою Ро-
сійської Федерації з питань, 
що представляють взаєм-
ний інтерес.
Президія визначила дату 
проведення першого в по-
точному році пленарного за-
сідання НТСЕР – 18 лютого.

На початку засідання 
голова Профспілки Ге-
оргій Труханов акцен-
тував увагу на важли-

вому питанні порядку денно-
го, а саме: соціально-еконо-
міч ний стан та матеріальне 
забезпечення працівників га-
лузі освіти в 2014 році і пов’я-
зані з цим дії Профспілки.
Основні статті видатків осві-
тянського бюджету розкрив 
у презентації заступник го-
лови Профспілки Сергій Ро-
манюк. За його словами, 
цифри, які наведені в доку-
менті, є недостатніми для 
повного фінансування галу-
зі в 2014 році, а основні 
профспілкові пропозиції не 
були враховані при розгляді 
основного кошторису у Вер-
ховній Раді України.
До обговорення активно до-
лучилися колеги з обласних 
організацій: Вінницької – 
Сергій Пугачов, Івано-Фран-
ківської – Мирослав Габорак, 
Львівської – Марія Яцейко, 

Тернопільської – Марія Гасай, 
а також Київської міської ор-
ганізації – Олександр Яцунь. 
Аналізуючи ситуацію, голови 
територіальних організацій 
Профспілки виголосили про-
позиції щодо поетапного 
плану спільних дій в неста-
більних суспільно-політичних 
умовах.
Президія обговорила питан-
ня подальшої співпраці з Фе-
дерацією профспілок Украї-
ни щодо прискорення про-
ведення ради ФПУ. Учасники 
засідання оцінили ситуацію, 
яка склалася в профспілко-
вому русі, й визначилися з 
тим, яким чином будуть пра-
цювати в сучасних реаліях.
Під час роботи було затвер-
джено Перспективний план 
основних заходів ЦК Проф-
спілки на 2014 рік, бюджет 
діяльності організації, а та-
кож вирішено питання про 
нагороди й відзнаки ФПУ, 
ЦК Профспілки в поточному 
році. 

ЗАСІДАННЯ ПРЕЗИДІЇ 
НАЦІОНАЛЬНОЇ ТРИM
СТОРОННЬОЇ СОЦІАЛЬНОM
ЕКОНОМІЧНОЇ РАДИ

ПЕРШЕ ЗАСІДАННЯ 
ПРЕЗИДІЇ ЦК ПРОФСПІЛКИ  
У 2014 РОЦІ

ПЕРСПЕКТИВА НАЛЕЖИТЬ МОЛОДИМ

Як планувалося, 28 січня в Будинку Ради 
Федерації роботодавців України відбу-
лося засідання Президії НТСЕР. Від ФПУ 
в її роботі взяв участь заступник співго-
лови Національної ради від профспілко-
вої сторони, в. о. першого заступника Го-
лови ФПУ Григорій Осовий, повідомляє 
Інформаційно-аналітичний центр ФПУ.

22 січня в конференц-залі готельного 
комплексу «Турист» відбулося перше цьо-
горічне засідання президії ЦК Профспілки 
працівників освіти і науки України, повідо-
мляє Прес-служба Профспілки.

ВЛАСНА ДУМКА

НАДІЯ ПРОХОРЕНКО, 
НАЧАЛЬНИК БЮРО 
ДІЛОВОДСТВА ТА КОНТРОЛЮ 
ОРГАНІЗА ЦІЙНО-РОЗПОРЯДЧОЇ 
ДОКУМЕНТАЦІЇ ДП 
«ЖУЛЯНСЬКИЙ 
МАШИНОБУДІВНИЙ ЗАВОД 
«ВІЗАР»:

«Семінар, у яко-
му я взяла 
участь, сподо-
бався рівнем 

організації, актуальною 
для молоді тематикою і 
дружньою атмосферою. 
Відкрив навчання голова 
Профспілки авіабудівни-
ків України Ярема Васи-
льович Жугаєвич, який 
виступив з цікавою допо-
віддю, при цьому демон-
струючи графіки динамі-
ки розвитку галузі. Він до-
сить стисло й вичерпно 
розкрив нинішній стан 
справ у нашій галузі: 
низька продуктивність 
праці, необхідність тех-
нічної та технологічної 
модернізації виробни-
цтва, посилення кадрово-
го потенціалу, в тому чис-
лі за рахунок омолоджен-
ня кадрів, підготовки не-
обхідних фахівців, дер-
жавної підтримки, поси-
лення кооперації з під-
приємствами Російської 

Федерації і т. ін. Швидше 
за все, брати участь у ви-
рішенні цих проблем до-
ведеться і нашому поко-
лінню – аж надто непро-
сті завдання постають 
нині перед галуззю. Тому 
ми повинні чітко розумі-
ти, в чому причина наших 
бід. Це також проблеми, з 
якими стикається молодь 
постійно: відсутність жит-
ла, незадовільне матері-
альне становище, що пе-
решкоджає створенню 
сім’ї, відсутність стимулів 
до активності й ініціатив-
ності в профспілковому 
середовищі і т. ін.
Цікавим і насиченим був 
виступ голови Молодіж-
ної ради ПАУ Андрія Си-
дорова. Виступ лектора 
Володимира Майданюка 
було побудовано таким 
чином, щоб до обгово-
рення долучилися якомо-
га більше учасників. Це 
приклад живого, дина-
мічного навчання. Було 
дуже цікаво.
На семінарі було багато 
нових учасників та пред-
ставників молоді підпри-
ємств галузі, з якими я 
вже знайома за іншими 
профспілковими захода-
ми. Сподіваюся, що поді-
бні семінари, а також інші 
заходи Молодіжної ради 
ПАУ будуть проводитися 
частіше, щоб у нас була 
можливість обмінятися 
досвідом, поставити за-
питання, які нас цікав-
лять, й отримати вичерп-
ні відповіді».

CЕРГІЙ БОЯНДІН, 
ГОЛОВА ПО ПАУ  
ДП «ЗАВОД 410 ЦИВІЛЬНОЇ 
АВІАЦІЇ»:

«Приємно зазна-
чити, що в та-
кий непростий 
для країни час 

Федерація профспілок 
України та ЦК Профспілки 
авіабудівників України не 
знижують темп своєї робо-
ти, а навпаки, постійно її 
вдосконалюють, активізу-
ють різні напрями діяль-
ності, залучаючи й нас до 
такої роботи.
Ідея проведення навчання 
молодих профспілкових 
активістів під егідою ФПУ, 
якщо чесно, перевершила 
всі мої очікування. Воно 
виявилося живим, цікавим 
і пізнавальним як для мо-
лоді, так і для нас, голів 
профспілкових організа-
цій. Такі семінари змушу-
ють замислитися над існу-
ючими проблемами й над 
тим, як їх вирішити, який 
досвід мають першопро-
хідці, що можна корисного 
почерпнути для своєї по-
дальшої практичної робо-
ти. Позитивна енергетика 
дискусії продемонструва-
ла, що потрібно частіше 

спілкуватися, прислухатися 
до думки один одного, і 
тоді буде простіше бороти-
ся з труднощами.
Ви знаєте, що у нас робота з 
молоддю активізувалася з 
призначенням на посаду ге-
нерального директора заво-
ду Сергія Подрези, а до цьо-
го було не до того – багато-
місячна заборгованість із 
зарплати і важке соціаль но-
економічної становище під-
приємства мимоволі відсу-
нуло на задній план питання 
молодіжної політики. Однак 
сьогодні це складова части-
на кадрової та профспілко-
вої роботи на нашому під-
приємстві. Для молоді від-
крилися нові можливості.
Я з цікавістю спостерігав за 
роботою тематичної групи, 
в якій брали участь пред-
ставники нашого підприєм-
ства. Тематика – проблеми 
профспілкового молодіж-
ного руху. Сподіваюся, що в 
ході дискусії молоді люди 
зрозуміли, що проблемати-
ка полягає не в тому, що 
хтось у чомусь заважає їм, 
принаймні, на рівні підпри-
ємств, а у відсутності чітко-
го плану  й організаторів, 
які зможуть презентувати 
його, залучити актив, заці-
кавити адміністрацію під-
приємства. Не можна зне-
важливо ставитися до мо-
лодіжного руху. Запитання 
«А що воно нам дасть?» не 
повинне виникати. Потріб-
но відповісти на інше: «А 
що я можу зробити для 
свого підприємства? Що за-
лежить від мене?».

НАШЕ МАЙБУТНЄ 
ФОРМУЄТЬСЯ ВЖЕ ЗАРАЗ

ІНІЦІАТИВА МАЄ 
ВИХОДИТИ ВІД МОЛОДІ
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А

за кордоном

АВІАДИСПЕТЧЕРИ ПРОТИ 
RЄДИНОГО НЕБАS

ГРОМАДЯНИ ОБСТОЮЮТЬ 
ПРАВО НА СТРАЙК

Згідно із запропонова-
ною статтею 400, за 
провокацію трудових 
конфліктів учасникам 

страйку загрожують штрафи, 
виправні роботи та позбав-
лення волі на строк до трьох 
років. Якщо ж суд визнав 
страйк незаконним, а його 
учасники закликають до 
нього публічно – через ЗМІ 
або соціальні мережі, їм за-
грожує кілька видів пока-
рання на розсуд суду: штраф 
до однієї тисячі місячних 
розрахункових показників, 
виправні роботи або обме-
ження волі на строк до од-
ного року.
У другій частині статті Кримі-
нального кодексу покарання 
посилюється і вже передба-
чено термін ув’язнення до 
трьох років. Позбавлення волі 
для учасників незаконного 
страйку передбачається за «ті 
ж вчинки, що заподіяли істот-

ну шкоду правам і законним 
інтересам громадян чи орга-
нізацій, охоронюваним зако-
ном інтересам суспільства чи 
держави, або спричинили ма-
сові заворушення».
Рішення посилити норми 
проведення страйку деякі по-
літики й активісти в Казахста-
ні пов’язують з трагічними по-
діями у м. Жанаозені в грудні 
2011 року, коли в результаті 
розстрілу поліцейських, за 
офіційними даними, загинули 
17 осіб. Багато загиблих були 
співробітниками місцевої на-
фтової компанії.
На думку правозахисника та 
профактивіста Галима Агеле-
уова, який неодноразово бу-
вав у Жанаозені, де страйк 
нафтовиків тривав сім міся-
ців і закінчився розстрілом 
мирних жителів, у законі 
має бути прописаний чіткий 
механізм вирішення трудо-
вого конфлікту.

Загальний страйк авіа-
диспетчерів може 
призвести до серйоз-
них ускладнень у ро-

боті європейських аеропор-
тів. Так, французька проф-
спілка вирішила приєднати-
ся до колег після того, як 
Європейська комісія не під-
тримала жодної з пропози-
цій французької сторони за 
проектом лібералізації по-

вітряного простору з метою 
знизити вартість авіакон-
тролю.
Попередній загальний 
страйк європейських авіа-
диспетчерів скасували в 
жовтні 2013 року. Цього 
разу низка профспілок уже 
підтвердили свою участь і 
закликали авіакомпанії на 
період страйку анулювати 
30% програми перельотів.

ЄВРОПА

КАЗАХСТАН

У RПИРОГОВЦІS 
СТВОРЕНО 
ПРОФОРГАНІЗАЦІЮ

РОСІЯ

Викладачі Ро-
сійського на-
ціонального 
дослідницько-
го медичного 
університету 
ім. Пирогова 
офіційно по-
відомили своє керівництво про заснування в закла-
ді профспілкової організації Міжрегіональної проф-
спілки працівників вищої школи «Університетська 
солідарність». Причиною, що спонукала співробіт-
ників відомого московського вишу створити нову, 
незалежну профспілкову структуру, стали численні 
проблеми: від непрозорої системи преміювання ви-
кладачів до антисанітарних умов на робочих місцях.

ПІВДЕННА КОРЕЯ | Четверо 
профспілкових лідерів дер-
жавної залізничної компанії 
Південної Кореї KORAIL були 
заарештовані після задово-
лення судом запиту прокура-
тури про видачу ордерів на їх-
ній арешт для подальших до-
питів щодо їх ролі у акції про-
тесту, яку уряд називає проти-
законною. Наразі сотні членів 
профспілки KORAIL піддають-
ся дисциплінарним заходам 
через їхню участь у страйку, 
який був спрямований проти 
плану влади створити підроз-
діл для виконання деяких 
 послуг високошвидкісних 
 поїздів.

ПАР | Платиновидобувні ком-
панії Platinum, Lonmin та 
Impala Platinum у черговий 
раз готуються до страйків на 
своїх копальнях у Південній 
Африці. Вимоги робітників за-
лишаються незмінними – під-
вищення мінімальної оплати 
праці. Асоціація профспілок 
шахтарів та будівельників у 
IV кварталі 2013 року висуну-
ла вимоги щодо збільшення 
початкового рівня зарплат у 
гірничодобувній галузі до 
12500 південноафриканських 
рандів на місяць (1100 дол. 
США). Компанії проігнорували 
ці  вимоги. 

ВІРМЕНІЯ | Співробітники 
компанії «Масіс Тобако» не 
задоволені затримкою зар-
плати за понаднормову робо-
ту. «У нашій трудовій угоді 
йдеться про те, що ми пови-
нні працювати 8 годин, але 
останнім часом працюємо 12 
за умови, що за понаднормо-
ву роботу нам платитимуть 
додатково», – повідомив 
один із співробітників компа-
нії. Однак, за його словами, 
ще не отримано коштів за по-
наднормову роботу в листо-
паді – грудні минулого року.

ВЕЛИКА БРИТАНІЯ | Керів-
ництво низки британських 
університетів обвинувачуєть-
ся профспілками в спробах 
тиску на викладачів, що мали 
місце під час суперечки з при-
воду майбутнього двогодин-
ного страйку. 23 січня тисячі 
лекторів по всій країні ви-
йшли з аудиторій на вулицю, 
щоб висловити свою позицію 
щодо несправедливої оплати 
праці педагогів. 

КАТАР: НА ЗАХИСТ БУДІВЕЛЬНИКІВMМІГРАНТІВ
 Оплата праці будівельників-
мігрантів, які будують об’єк-
ти для Чемпіонату світу з 
футболу 2022 року, має від-
буватися через електрон ну 
систему платежів. Як запев-
няють експерти неурядової 
організації «Будівельники 

проти бідності» (Engi neers 
Against Poverty), це допомо-
же відстежити цільові витра-
ти грошей та уникнути ко-
рупції. Затримка чи неви-
плата зарплати для тисяч 
будівельників-мігрантів у 
Катарі є однією з найбіль-

ших проблем, пов’язаних із 
створенням інфраструктури 
для ЧС–2022. Організація 
надала свої рекомендації 
представникам будівельних 
компаній та банків під час 
зустрічі в м. Доха, на якій 
було заслухано доповідь 

«Поліпшення стандартів ро-
боти з персоналом». У свою 
чергу, профспілки Катару за-
стерігають, що через важкі 
умови праці в країні можуть 
загинути близько 4 тис. буді-
вельників ще до початку 
турніру.

КОРОТКО

Парламент 
Казахста-
ну розгля-
дає новий 
проект Кри-
мінально-
го кодексу, в 
якому про-
понується ввести кримінальне покарання 
за провокацію трудових конфліктів. Це не 
лише штрафи, а й реальні тюремні термі-
ни ув’язнення.

Європейські профспілки авіадиспетчерів 
візьмуть участь в акціях протесту 27–31 
січня. Таким чином працівники хочуть ви-
словити своє невдоволення створенням 
проекту «Єдине небо», який вони вважа-
ють «марним і неприйнятним».

БОРИС 
 КРАВЧЕНКО, 
ПРЕЗИДЕНТ 
КОНФЕДЕРАЦІЇ 
ПРАЦІ РОСІЇ:
«Із створенням 
профорганізації 
у співробітників 
закладу 
з’являться пер-
спективи колек-
тивного захис-
ту своїх трудо-
вих і соціальних 
прав». 
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Тетяна МОРГУН
«ПВ»

– Андрію Володимировичу, 
такі максими, як «вибір» і 
«проблема вибору» відомі 
всім і кожному. Чи не здаєть-
ся Вам, що нині, в період сер-
йозних суспільно-політичних 
випробувань профспілки на 
чолі із своїми лідерами (до 
якої політичної сили вони в 
душі не схилялися б) повинні 
консолідуватися задля рішу-
чого захисту людей праці? 
Й  що для цього потрібно 
 передусім?

 – А як цього досягти? Якщо я 
правильно Вас зрозуміла, 
йдеться передусім про на-
гальність фінансового й орга-
нізаційного зміцнення проф-
спілок?

 – Що ж, на Ваш погляд, необ-
хідно для того, аби, так би 
мовити, «перемкнути тумб-
лер», досягти того, аби спіл-
чани адекватно розуміли свої 
головні завдання в контексті 
доби?

– Ось Ви казали про слабку 
мотивацію до профчленства. 
Це дуже прикро й сумно, але 
факт. Приміром, якщо поди-
витися, що ми вибудували за 
20 з лишком років... Десь я 
прочитала, що важко бороти-
ся з корупцією в локальних 
точках у в принципі корумпо-
ваній державі. Адже, коли 
доречно так висловитися, ті-
ньова економіка, корупція – 
це дуже сильні демони, й 
своєю власною мотивацією 
«мета (тобто прибуток) ви-
правдовує засоби» вони руй-
нують професійну гордість 
робочої людини, її надію на 
гідну працю, на якісне життя. 
Якою, на Ваш погляд, має 
бути роль профспілок за такої 
ситуації?

РОЗМОВА З АНДРІЄМ ПРИСЯЖНИМ, ГОЛОВОЮ 
ТЕРНОПІЛЬСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ РАДИ ПРОФСПІЛОК

Сьогодні однією з 
найактуальніших про-
блем сучасного проф-
спілкового руху в Ук-
раїні є забезпечення 
його ефективності, 

консолідації та органі-
заційно-фінансової 
міцності. Необхідно 

змінити профспілкову 
ідеологію: кожна лю-
дина має усвідомити, 

що профспілка – це 
форма самоорганіза-
ції найманих праців-

ників для захисту своїх 
прав. Як не парадок-

сально на перший по-
гляд, але захищає не 
профспілка, а праців-
ники – через цю ор-
ганізацію – відстою-

ють свої інтереси. Ко-
жен спілчанин пови-
нен стати свідомим і 
реальним борцем за 

свої права.

Потрібні зміни!
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регіони
ЧЕРКАЩИНА │ СОЦІАЛЬНИЙ ДІАЛОГХМЕЛЬНИЧЧИНА | СПІВПРАЦЯ

Інна МАНЬКО

Крім членів ради соці-
ального діалогу,  в за-
сіданні взяли участь 
голови обласних галу-

зевих профоб’єднань, пред-
ставники обласного відді-
лення Національної служби 
посередництва та прими-
рення, територіальної ін-
спекції з питань праці. 
Голова Федерації профспі-
лок Черкаської області Пе-
тро Шевченко поінформу-
вав присутніх про організа-
цію соціального діалогу на 
національному та обласно-
му рівнях, ситуацію з підпи-
санням Генеральної угоди 
та позицію профспілок 
щодо цього питання, зро-
бив профспілковий аналіз 
Держбюджету 2014 року.
Директор департаменту фі-
нансової політики Черкась-
кого МВК Наталія Джуган 
зазначила, що працівникам 
бюджетної галузі в 2013 
році заробітна плата була 
виплачена в повному обся-
зі. Цього року в місті виник-
нуть проблеми з оплатою 
праці працівників закладів 
фізкультури і спорту, адже в 
бюджеті бракує 2,1 млн грн. 
Рішенням МВК департамен-
ту соціальної політики міста 
доручено взяти на контроль 
використання бюджетних 
коштів і виконання заходів 
щодо наповнення бюджету. 
Директор департаменту охо-
рони здоров’я Черкаського 
МВК Олег Стадник поінфор-
мував присутніх про перебіг 
реформи охорони здоров’я 
в обласному центрі.
Про ситуацію в медичній га-
лузі та дії обкому профспіл-
ки працівників охорони здо-
ро в’я щодо захисту прав та 
інтересів медиків розповів 
заступник голови обласної 

профспілки Микола Климов.
Заступник міського голови 
Віктор Беззубенко звернув 
особливу увагу на нагальну 
потребу проведення ремон-
ту закладів бюджетної сфе-
ри, колектора, шкіл, пору-
шив проблему пасажир-
ських перевезень у місті, не-
достатнього виділення обся-
гу суми субвенцій за пільго-
ве перевезення населення, 
заміни тролейбусів. Перед-
бачається запровадження 
нової схеми перевезення па-
сажирів у місті – введення 
єдиного квитка. Зазначало-
ся, що станом на 1 грудня 
2013 року КП «Черкасиелек-
тротранс» не має заборгова-
ності із заробітної плати. 
В обговоренні взяли участь 
голова обласної галузевої 
профспілки працівників ав-
томобільного транспорту та 
шляхового господарства 
Пет ро Жигайло і заступник 
директора департаменту 
архітектури містобудування 
та інспектування – началь-
ник управління інспектуван-
ня МВК – Олександр Дави-
денко.
Учасники засідання озвучи-
ли гострі проблеми, над роз-
в’язанням яких потрібно ще 
працювати. Серед них, зо-
крема, підвищення заробіт-
них плат працівникам, пога-
шення заборгованості із зар-
плати на підприємствах міс-
та, створення нових робочих 
місць, ліквідація безробіття, 
детінізація заробітної плати, 
поліпшення умов праці та 
соціального захисту насе-
лення, проведення мед огля-
дів, дотримання трудового 
законодавства тощо.
Профспілкова сторона під-
твердила готовність до від-
критого соціального діалогу 
задля підвищення рівня та 
якості життя населення.  

КОНСОЛІДАЦІЯ ЗУСИЛЬ 
^ ДОБРОБУТ УКРАЇНЦІВ

Ще з дитинства пам’ятаю, як у дітей чи 
дорослих візит до стоматолога залишав, 
на жаль, неприємні спогади. Тепер, за-
вдяки сучасним технологіям і новітнім 
матеріалам, лікувати зуби стало май-
же безболісно. Чимала заслуга в цьому і 
лікарів-стоматологів, які професійно ви-
конують свої обов’язки та знаходять ін-
дивідуальний і психологічний підхід до 
кожного пацієнта. Про один із таких ко-
лективів та співпрацю профкому і керів-
ництва закладу – у цьому матеріалі.

РІВНЕНЩИНА │ ПІДСУМКИ ТА ПЛАНИ

Профінформцентр ФПО

Відкриваючи захід, го-
лова Федерації 
профспілок Рівнен-
щини Микола Шер-

шун зазначив: «Безумов-
но, такого високого ре-
зультату літнього оздоров-
лення було досягнуто за-
вдяки  титанічній праці 
всіх причетних до цієї 
спільної, великої та корис-
ної справи. Тільки за без-
посередньої участі проф-
спілкових комітетів галузе-

вих профоб’єднань вдало-
ся оздоровити понад 12 
тисяч школярів. Важлива 
роль серед цих заходів на-
лежить Фонду СС з ТВП, 
завдяки якому було оздо-
ровлено 6918 учнів за пу-
тівками за повну вартість. 
Проте на наступний період 
ми ставимо ще серйозніші 
завдання. Нам треба не 
тільки оздоровити дітей, а 
й значно покращити якість 
оздоровлення і відпочин-
ку. Це пріоритетне завдан-
ня в організації літнього 

оздоровлення–2014, вико-
нання якого фактично вже 
розпочали».
Тепло привітав присутніх і 
начальник управління у 
справах молоді та спорту 
ОДА Іван Власик, який за-
значив, що у 2013 році за 
рахунок фінансування з 
різних джерел було оздо-
ровлено загалом 106 тис. 
845 дітей, або 76,3% за-
гальної кількості школярів 
Рівненщини.
Для всіх присутніх відбувся 
великий концерт, а з ініціа-

тиви керівників ДСОК «Ага-
тівка» Петра Стахова та 
ДСОК «Корчагінець» Івана 
Дячука, заступника голови 
ФПО Марії Рожко учасники 
і гості свята переглянули 
аматорські фільми, які під-
готували вихованці та пе-
дагоги таборів і у яких роз-
повідалося про літній від-
починок та оздоровлення 
дітей. Ухвалено рішення, 
що наступного року такі 
фільми представить кожен 
із 11 оздоровчих закладів 
Рівненщини.

ЛІТНЄ ОЗДОРОВЛЕННЯ ДІТЕЙ

СПІЛЬНІ ІНТЕРЕСИ 
ЗАРАДИ ЗДОРОВ’Я

Днями у приміщенні Будинку спілок ФПО 
відбулося засідання ради соціального ді-
алогу Черкаського міськвиконкому. У ході 
зібрання розглядалося кілька питань. Зо-
крема, йшлося про план роботи ради соці-
ального діалогу на 2014 рік; стан виплати 
заробітної плати на підприємствах та в ор-
ганізаціях міста, забезпечення видатків на 
зарплату працівникам бюджетної сфери 
та стан міських пасажирських перевезень.

Нещодавно понад 90 учасників та ор-
ганізаторів минулорічного оздоров-
лення дітей в урочистій обстановці 
було відзначено почесними нагорода-
ми – дипломами, грамотами, відзна-
ками Федерації профспілок України 
та Федерації профспілок області. Се-
ред нагороджених також – перемож-
ці Всеукраїнського конкурсу на краще 
оздоровлення та кращий оздоровчий 
заклад області. 

Сторони соціального діалогу домовилися 
про проведення на підприємствах міста 

спільних заходів контролю за дотриманням 
чинного законодавства з питань соціально-

трудових відносин. 
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Віктор ФЕДОТОВ 
голова обкому профспілки працівників 
держустанов

Максим БАЛАНЕНКО 
заступник голови обкому профспілки

Марія ІВАНОВА 
керівник прес-центру ФПО  
(за дорученням Президії обкому 
профспілки працівників держустанов)

Н

Віяння моди поширюється не лише на одяг – 
її примхлива величність втручається у мову, 
взаємини, суспільні процеси… Мода зачіпає 
своїм крилом і звичну, відшліфовану роками 
профспілкову структуру, причому впливає не 
кращим чином. Час від часу чуємо про ство-
рення нових профспілок чи організацій. Цей 
процес сприймався б нормально, якби їх по-
ява не завдавала «удару в спину» діючій 
профорганізації. Як показує практика, мода 
на нові профспілки пов’язана із зміною ке-
рівників, які вбачають загрозу у діючій орга-
нізації або просто прагнуть мати своє, керо-
ване, ручне утворення.

Конфліктна ситуація вийшла за межі Кіро-
воградщини, вона похитнула домовленос-
ті, досягнуті Угодою між Державною архів-
ною службою України та Профспілкою пра-
цівників держустанов України. Зокрема, іс-
нує загроза невиконання окремих її пунк-
тів. Президія обкому профспілки ухвалила 
постанову щодо ситуації в Державному ар-
хіві області та поінформувала ЦК профспіл-

ки й голову Державної архівної служби.

«Нова профспілка»  
з багатьма невідомими…
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Раїса  
Чирва
оглядач «ПВ»
chirva@bigmir.net

РЕФОРМА [ ПО ЕТАПАХ ПЛЕКАТИ СТАРІСТЬ 
ЗМОЛОДУ

Протягом 2013 року тери-
торіальні органи Пенсій-
ного фонду призначили 

пенсії 544,1 тис. громадян, 
що на 13,9 тис. більше, ніж 

2012-го.

Пенсійне 
забезпечення: 
зміна орієнтирів
Попри фінансову скруту та політичну нестабіль-
ність уряд у жодному разі не збирається відмов-
лятись від впровадження другого етапу пенсійної 
реформи. Він полягає у зміні солідарної пенсійної 
системи, за якої працюючі забезпечують тих, хто 
на заслуженому відпочинку, на накопичувальну, 
коли кожен українець буде власними зусиллями 
акумулювати кошти на пенсію. Що це означатиме 
для 14 млн пенсіонерів та 16 млн працівників, ана-
лізували «Профспілкові вісті».



.09профспілкові віст  № 5/2014
www.psv.org.ua

НАЗРІЛИ ЗМІНИ

З МІЖНАРОДНОГО ДОСВІДУ

Світовий досвід де-
монструє, що безбо-
лісних пенсійних ре-
форм не існує. Тож 

усі країни, котрі зважились 
на пенсійні перетворення, 
стикалися з невдоволенням 
населення, протестами 
профспілок, складними пе-
ріодами переходу від ста-
рих до нових систем. Однак 
держави, яким удалось 
здійснити успішні реформи, 
вже підвищили і продовжу-
ють підвищувати пенсії сво-
їм громадянам. Ті, хто не 
зважився на радикальні 
кроки, робили це пізніше, 
але втрати від реформ були 
відчутнішими.
Прикладом успішного пе-

реформатування пенсійної 
системи називають Шве-
цію. Після радикальних 
змін у системі середня пен-
сія в країні складає близько 
2 тис. дол. США.
Водночас експерти вважа-
ють доцільнішим перейня-
ти досвід сусідньої Польщі. 
Як і решту економічних ре-
форм, поляки здійснили 
пенсійну в режимі шокової 
терапії. Фактично Польща 
нічого не реформувала. 
Вона в один момент лікві-
дувала існуючу пенсійну 
систему і ввела нову. Аби 
стати на нові рейки, країні 
знадобилось усього два 
роки.
Головна перевага польської 

системи полягає в тому, що 
вона захищена від загрози 
дефіциту. Загальний обсяг 
виплат дорівнює обсягу зі-
браних внесків. 
Цього вдалося досягти за-
вдяки базуванню всієї сис-
теми на індивідуальних 
пенсійних рахунках. Кожен 
працівник отримає в май-
бутньому те, що сам вніс у 
цю систему, плюс відсотки. 
Як результат, середня пен-
сія тут сягає 450 дол. США. 
Пенсійний вік для поль-
ських чоловіків становить 
65 років, для жінок – 60.
Особи старшого віку в 
Польщі можуть також роз-
раховувати на пільги на 
житло, проїзд у громад-

ському транспорті, знижки 
при купівлі медикаментів, а 
також користуватися пере-
вагами «дня пенсіонера» у 
торгових центрах, де спеці-
ально для них передбачені 
нижчі ціни на основні про-
дукти. Це значно полегшує 
життя, тож поляки особли-
во не нарікають на пробле-
ми доволі жорсткого за-
ощадження фінансових 
 ресурсів.
Вітчизняні фінансисти ствер-
джують, що на 90% Україна 
повторює шлях Польщі. Цей 
шлях експерти вважають 
одним з найбільш успішних. 
Інша справа, що багатьох 
відлякує сам термін «шоко-
ва терапія». 

На 1 січня 2014 року лише 7,4% 
українських пенсіонерів, або 
1002,2 тис.  осіб, отримують 

пенсії, розмір яких менше 1 тис. 
гривень. Кількість таких пенсіо-
нерів протягом минулого року 

зменшилась у 2,4 раза.

Середній 
 розмір пенсії 
збільшився з 
1470 грн ста-
ном на 1 січня 
2013 року  
до 1526 грн  
на 1 січня 
2014 року
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Тетяна РУБАН
«ПВ»
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СОЦІАЛЬНИЙ ДІАЛОГ ПЛЕНУМ

ПРОФНАВЧАННЯ

Сергій БАРАНЧИКОВ
завідувач відділу організаційно-
гуманітарної роботи 
Закарпатської обласної ради 
профспілок

У виступах голови тери-
торіального проф-
об’єд нання Людмили 
Ляпіної та інших чле-

нів ради докладно проана-
лізовано стан цієї роботи в 
галузі, наявні проблеми та 
шляхи їх вирішення. Йшло-
ся, зокрема, про підвищен-
ня посадових окладів держ-
службовців, реалізацію 
норм Закону «Про держав-
ну службу в Україні», виді-
лення коштів на куль тур но-
масову та спортивну роботу 
тощо. Розглянуто також пи-
тання про співпрацю тери-
торіального профоб’єд-
нання з виконавчими ди-
рекціями Фонду соціально-

го страхування з тимчасової 
втрати праце здатності щодо 
оздоровлення членів проф-
спілки та їх дітей. Виступаю-
чи на зібранні, директор ви-
конавчої дирекції обласного 
відділення Фонду соціаль-
ного страхування Ігор Сегля-
ник зупинився на питаннях 
оздоровчої роботи, відзна-
чив співпрацю з профспіл-
кою працівників соціальної 
сфери в цьому напрямку та 
необхідність її поглиблення. 
Заступник голови Закарпат-
ської облпрофради Василь 
Захарець акцентував увагу 
на соціальному діалозі 
профспілок області з орга-
нами влади та місцевого са-
моврядування, а директор 
обласного центру зайнятос-
ті Юрій Фущич – на пробле-
мах зайнятості, соціальному 
захисті працівників цієї 
 сфери.

Як покращити якість і 
результативність 
профспілкового на-
вчання? Про це 

йшлося на засіданні онов-
леної навчально-методич-
ної ради обласної ради 
профспілок, яке відбулося 
на базі навчального центру 
профспілок (директор Іван 
Олексик). Розглянуто широ-
кий спектр питань, пов’яза-
них з організацією цієї ро-
боти. На проблемах зміц-
нення матеріально-техніч-
ної бази центру зупинився в 
своєму виступі заступник го-
лови навчально-методичної 
ради Іван Олексик. Слушні 
пропозиції з організації та 
проведення профспілкового 
навчання, зокрема для 
окремих категорій профак-

тиву, діяльності лекторської 
групи, узагальнення досвіду 
навчання кадрів та активу в 
галузях, випуску методич-
них та аналітичних реко-
мендацій тощо висловили 
голова навчально-методич-
ної ради Василь Захарець, 
члени ради Людмила Ляпі-
на, Ганна Кулик, Тамара Гур-
зан, Сергій Баранчиков та 
ін. Серед запланованих дру-
кованих матеріалів на допо-
могу профактиву – методич-
ні рекомендації з різних 
тем. 
Директору навчального 
центру облпрофради Івану 
Олексику було вручено Ди-
пломи ФПУ за підсумками 
Всеукраїнського огляду-
конкурсу навчальних закла-
дів профспілок у 2013 році.

ПОСИЛЕННЯ 
ПРОФСПІЛКОВОГО ВПЛИВУ

ПРОФСПІЛКИ ЗАКАРПАТТЯ [ 
СЕРЕД ПЕРЕМОЖЦІВ

Стан виробничого 
травматизму та профе-
сійних захворювань, 
колективних перегово-
рів щодо укладення га-
лузевої угоди були го-
ловними питаннями 
порядку денного 4-го 
пленуму Центрально-
го комітету Профспіл-
ки працівників будів-
ництва і промисловості 
будівельних матеріалів 
України. 

На порядок денний чергового засідан-
ня ради Закарпатського територіально-
го профоб’єднання працівників соціаль-
ної сфери (голова Людмила Ляпіна), яке 
відбулося на базі навчального центру обл-
профради, було винесено питання про 
стан організаційно-масової роботи проф-
організацій галузі та посилення впливу їх 
голів у відносинах з роботодавцями щодо 
захисту економічних, соціальних, трудо-
вих прав та інтересів членів профспілки. 

Закарпатська облпрофрада (голова Іван 
Король) за підсумками Всеукраїнсько-
го огляду-конкурсу навчальних закладів 
профспілок у 2013 році відзначена ФПУ в 
двох номінаціях: «Краща методична роз-
робка з профспілкової тематики» (автори 
Василь Захарець, Тамара  Гурзан, Олексій 
Бондар) і «Кращий викладач профспіл-
кового навчання» (заступник голови обл-
профради Василь Захарець). 

581
НЕЩАСНИЙ 

 ВИПАДОК ЗАM
РЕЄСТРОВАНИЙ 

ПРОТЯГОМ  
2012 РОКУ В 

БУДІВЕЛЬНІЙ 
ГАЛУЗІ

БУДІВЕЛЬНИКИ ЗАЗНАЮТЬ ТРАВМ 
ЧЕРЕЗ ОРГАНІЗАЦІЙНІ ПРИЧИНИ

Фото Кирила ЛАТИШЕВА
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Мирон ІВАНКІВ
голова Львівської обласної організації 
профспілки працівників держустанов

З

Українці неоднора-
зово чули, як уря-
довці жорстко 
критикували Між-
народний валютний 
фонд (МВФ) надати 
країні кредит за умо-
ви підвищення на 
40% ціни на газ для 
населення. 
Спираючись на різ-
номанітні джерела 
інформації, як-от  га-
зети «День» і «Дзер-
кало тижня», до ува-
ги читачів пропоную 
матеріал, у якому 
переконливо дове-
дено, що зростання 
ціни на газ не таке 
вже й страшне по-
рівняно з вигодою, 
яку б отримував ко-
жен із нас після на-
ведення ладу на 
ринку продовольчих 
 товарів.

Близько 
85%

УКРАЇНЦІВ СПОM
ЖИВАЮТЬ 

М’ЯСОM МОЛОЧM
НИХ ПРОДУКТІВ 
НИЖЧЕ НОРМИ,  
А 40% [ ЦУКРУ І 

РИБИ

Досвід інших країн свідчить, що із 
зростанням сукупних доходів насе-

лення удвічі-тричі скорочуються 
витрати на продовольчі товари. При 

цьому населення також відмов-
ляється від частини продовольчих 

товарів нижчої якості.

Що краще?
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СОЦІАЛЬНА ПОЛІТИКА

РИНОК ПРАЦІ 
РЕГУЛЮЄ ВЛАДА

ТРУДОВА ДІЯЛЬНІСТЬ НАСЕЛЕННЯ

?Який законодав-
чий акт визначає 
поняття «зайняте 
населення»? Чи 

належить особа, яка са-
мостійно забезпечує 
себе роботою, до цієї 
категорії громадян?

?Які категорії гро-
мадян мають до-
даткові гарантії у 
сприянні праце-

влаштуванню? Який 
розмір квоти буде вста-
новлено підприємст вам 
у разі прийняття на ро-
боту таких працівників? 

ДЕРЖГАРАНТІЇ | ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ РОБОЧИМ МІСЦЕМ

КОМУ ПЕРЕДБАЧЕНІ ДОДАТКОВІ 
ПІЛЬГИ НА ПРАЦЕВЛАШТУВАННЯ?

Для працевлаштування зазначених категорій громадян 
підприємствам, установам та організаціям із чисельніс-
тю штатних працівників понад 20 осіб встановлюється 

квота у розмірі 5% середньооблікової чисельності штат-
них працівників за попередній календарний рік.

?На які органи виконавчої влади 
покладається формування та ре-
алізація державної політики у 
сфері зайнятості населення?

У системі центральних органів 
виконавчої влади з формуван-
ня та реалізації державної полі-

тики у сфері зайнятості насе-
лення головним є центральний 
орган виконавчої влади у сфері 

соціальної політики.

ЗАЙНЯТІСТЬ
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Кирило ЛАТИШЕВ
«ПВ» 
Фото автора

З

В. Дейсун «Ілюмінація», 2013 р.

П. Лебединець «Мандрівка у просторі», 2009 р.

Ф. Манайло «Карпатські вершини», 1930-ті рр.

В. Микита «Зимовий пейзаж», 1970-ті рр.

Й. Бокшай «Край села», 1960-ті рр.

В. Бурч «Морозний вечір», 1980-ті рр.

В. Макатуха «Діти на лижах», 1960-ті рр.
Б. Буряк «Зима в Карпатах», 2011 р.

Зима «у рамці» 
або на полотнах
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Тетяна МОРГУН
спеціально для «ПВ» 

У 

культура

КОНТЕКСТ | СЛОВО ПРО ЛІТЕРАТУРНЕ СЛОВО

ПРО СВОБОДУ ВИБОРУ

«Ми прихо-
дим у світ для 
любові, все, 

що інше, – не-
правда гірка». 

Ганна Чубач

Агенція i-pro.kiev.ua проанонсувала кон-
церт Академічного симфонічного орке-
стру Львівської філармонії під батутою 
головного диригента Іллі Ступеля у Кон-
цертному залі Львівської філармонії. Як 
повідомили у філармонії, концерт 26 січ-
ня присвячено підтримці громадянської 

позиції Євромайдану та невинним жерт-
вам трагічних подій на ньому. Генераль-
ний  директор Львівської філармонії Во-
лодимир Сивохіп зазначив: «Філармонія 
висловлює свою громадянську позицію 
єдності з народом України. У такий 
складний та відповідальний історичний 
момент мистецькі акції покликані під-
тримати дух свободи і справедливості у 
суспільстві. Це дні трагічні, дні не тільки 

державного, а й душевного неспокою. 
Мистецтво завжди високодуховне.  І 
наша громадянська позиція полягає в 
тому, що ми, музиканти, артисти, своїм 
мистецтвом підтримуємо народне воле-
виявлення... Львівська  філармонія у цей 
час бере на себе відповідальну роль – 
стати храмом душевним та мистецьким. 
Найвеличніші мистецькі твори протягом 
багатьох тисячоліть створювалися, влас-

не, під впливом визначальних трагічних 
історичних подій, адже мистецтво відо-
бражає, насамперед, життя».
Розпочинається концерт симфонічною 
п’єсою львів’янина високого духу, ком-
позитора Станіслава Людкевича «Та-
нець смерті». Цей твір називають іще 
поемою «Подвиг», сам автор дав їй на-
зву Dance Macabre, підкресливши в міс-
терії, що перед лицем смерті всі рівні; 

заподіюючи смерть іншим людям, вар-
то пам’ятати й про власну смерть, адже 
життєві блага швидкоплинні. Такі мірку-
вання вкладалися в поняття macabre, й 
напевне саме такий зміст у часи глибо-
кого застою вкладав Станіслав Людке-
вич у свій твір. Звучатимуть також тра-
гічні «симфонічні фрески» з балету «Ро-
мео і Джульєтта» Сергія Прокоф’єва та 
«Симфонія» Дмитра Шостаковича. 

ДАНА ІНТЕРНЕШНЛ 
VS КОНЧИТА ВУРСТ?

Євген Стасіневич у статті 
«Література, якої не 
було: підсумки 2013» 
стверджує, що україн-

ська література перебуває в 
глибокому застої, маючи на 
увазі передусім прозу, бо в 
світі саме й виключно за нею 
визначають смисли та свідо-
мість літературного процесу. 
При цьому з’ясовується, що в 
конкурсі  «Книга року ВВС» 
переміг роман Ярослава 

Мельника «Далекий простір»  
з надто прямолінійними (й 
далеко не новими) метафо-
рами: сліпота й прозріння, 
здатність лише споглядати й 
вслуховуватися, а «ідеал ге-
роя Гавро нехитрий і всім 
зрозумілий – свобода й мож-
ливість самому обирати свою 
долю». Справді: симптома-
тично й символічно. Літера-
турний критик навіть поста-
вив убивче для романіста за-

питання: для чого, власне, 
писалося? «Може, Мельник 
«подарував» українській літе-
ратурі жанр квазі-філософ-
ської антиутопії? Але зовсім 
недавно був Антипович із 
своїм «Хроносом», та й про 
Щербака з його, прости Гос-
поди, смертохристами забу-
вати не слід» (unn.com.ua, 
30.12.2013).
Ну? Скажете, кругом – смаків-
щина? А я скажу: розгубили ми 

розумну, ерудовану, професій-
ну критику – літературну, му-
зичну, мистецтво-, кіно- й теа-
трознавчу. Попсувалися світло-
фори на важких шляхах культу-
рологічного процесу. За всіх 
можливих «але» Євген Стасі-
невич є для мене професійним 
літературним критиком, Ганна 
Чубач – талановитим поетом. 
А щодо політики, гадаю, ви й 
самі споглядаєте, вслухаєтесь, 
міркуєте, обираєте...

А  ТУТ  ТАКИЙ  ПАСАЖ!

AVE, МУЗИКО!

Тетяна МОРГУН
спеціально для «ПВ» 

У Росії існує така громадська організація – «Все-
російські батьківські збори», її члени є актив-
ними й воліють працювати в широкому тема-
тичному спектрі. Тож, зокрема, для них дуже 

важливо, аби їхні діти зростали в морально чистому 
світі, де немає місця анімаційному й усякому іншому 
«культурологічному» бруду на кшталт сумновідомого 
South Park. 
Нині регіональне відділення «ВБЗ» м. Твері в особі 
його керівника енергійно закликає батьків бойкоту-
вати Євробачення–2014, що має відбутися в Данії 
6–10 травня, й узагалі, якщо вдасться, добитися забо-
рони трансляції конкурсу в Росії. Вже підготовлено 
відповідну петицію. Скандал вибухнув через те, що 
одним з учасників конкурсу є співак-трансвестит з 
Австралії, який виступає під псевдонімом Кончита 
Вурст (справжнє ім’я артиста Томас Нойвірт). Та річ 
не в самому факті. «Кончита» – це (kp.ru) кокетливий 
чоловік із пристрасним поглядом, який виступає ви-
ключно в жіночих сукнях, але принципово не відмов-
ляється від бороди. Сам Нойвірт стверджує, що такий 
образ якнайкраще закликає до толерантності й розу-
міння людей з нетрадиційною орієнтацією. 
Ну, Європі, очевидно, це «однаково-фіолетово», 
адже включили людину до числа учасників співочого 
змагання! А ось слов’янська душа такого не приймає, 
й край! Захід і його технологи, вважають російські 
батьки, дуже давно, дуже щільно, дуже прицільно й 
дуже систематично розбещує їхніх дітей, використо-
вуючи різні можливості різних засобів масової інфор-
мації. А вони, батьки, хочуть, щоб діти зростали мо-
рально й фізично здоровими, культурно розвинени-
ми, грамотними й, поза сумнівом, гетеросексуальни-
ми. До речі, а хіба для наших, українських, дітей ми, 
їхні батьки, не хотіли б того ж? 
У цьому зв’язку пригадую непросте життя й олімпій-
ський злет на тому ж Євробаченні (1998 рік, Бірмін-
гем) прекрасної ізраїльської співачки Дани Інтер-
нешнл (Аарон Коен). Але вона пройшла нелегкий 
шлях – стовідсоткове відчуття себе дівчиною, опера-
ція із зміни статі, презирство й публічний осуд. Вер-
дикт її ортодоксальних земляків був надто суворим: 
«Такого чудовиська, як Дана, не було навіть у Содо-
мі!». І все ж вона поїхала на конкурс, не образила 
своїм виглядом нічиє естетичне почуття, блискуче 
виконала пісню «Діва» й, обійшовши 25 конкурентів 
з різних країн, виборола Гран прі. Її пісня на кілька 
років стала світовим хітом. Виправдовуючи взятий 
псевдонім, Дана залюбки співає різними мовами, і 
навіть в арабських країнах її касети штампувалися 
мільйонними тиражами.
Співачка об’їздила з концертами майже всю Європу, 
багато сил віддавала благодійності й ніколи «не за-
палювала зірку на лобі». Дивлячись на Дану, пише 
sxnarod.com, справді важко уявити, що ця брюнетка з 
майже ідеальною фігурою колись була чоловіком.

У ХОЛОДНОМУ МОРІ ЖИТТЯ
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НАШІ МУШКЕТЕРИ – КРАЩІ!  
Новий сезон українські шпажисти відкрили здобут-

тям перемоги в командній першості на етапі Кубка 
світу, який відбувся 24–26 січня в італійському міс-
ті  Ліньяно.

Богдан Нікішин, Дмитро Карюченко, Анатолій Ге-
рей та Ігор Рейзлін зійшли на найвищу сходинку п’єдесталу пошани, 

здолавши у фіналі збірну команду Польщі (17:16). На шляху до вирі-
шального поєдинку наші співвітчизники перемогли також команди Ка-

захстану (39:34), Італії (45:35) та Ізраїлю (36:30). В особистих змаганнях, які пе-
редували командному турніру, шанс потрапити до четвірки найсильніших був 
одразу в двох українців – Богдана Нікішина та Анатолія Герея, проте вони за-

вершили змагання п’ятим і восьмим відповідно.

ДЕСЯТИЙ ЕТАП 
СЕРГІЯ БУБКИ

НОК ВІДЗНАЧИВ 
ЖУРНАЛІСТІВ 

ОЛІМПІЗМ

УШАНУВАННЯ

6 і 7 лютого Олімпій-
ський вогонь курсувати-
ме вулицями Сочі і фіні-
шує на стадіоні «Фішт» 
під час урочистої цере-
монії відкриття XXII зи-
мових Олімпійських ігор.
Варто зазначити, що для 
очільника вітчизняного 
НОКу, олімпійського чем-
піона, 35-разового ре-
кордсмена та шестиразо-
вого чемпіона світу етап 
естафети Олімпійського 
вогню в Сочі стане вже 

десятим. Уперше Сергій 
Бубка брав участь у такій 
церемонії напередодні 
Олімпійських ігор 2000 
року в м. Сіднеї. А під час 
кількох олімпійських ес-
тафет це вкрай відпові-
дальне завдання леген-
дарному українському 
олімпійцю доручали на-
віть двічі, що свідчить 
про його надзвичайно 
високу оцінку як атлета 
та міжнародного спор-
тивного організатора.

Конкурс із визначення 
кращих журналістів та 
ЗМІ триває 13 років, а в 
звітному році НОК отри-
мав рекордну кількість 
робіт з 24 регіонів країни 
(в минулому – з 19). 
Українські професійні фо-
тографи, аматори та діти 
сьомий рік представля-
ють свої роботи в кон-
курсі на кращу фотогра-

фію. Якщо в попередньо-
му конкурсі заявки на-
дійшли з 13 регіонів, то в 
цьому – уже з 22. В Олім-
пійському домі подарун-
ки лауреатам вручили 
президент НОК Сергій 
Бубка та голова Комісії 
НОК України «Засоби ма-
сової інформації та про-
паганда олімпійського 
руху» Олег Волков.

У заключному етапі естафети Олім-
пійського вогню у м. Сочі братиме 
участь президент НОК України Сергій 
Бубка. Він стане одним з тих, хто про-
несе факел не тільки по вулицях сто-
лиці Ігор, а й по туристичних місцях 
передмістя й олімпійських об’єктах.

Наприкінці минулого тижня НОК 
України вручив цінні призи та 
пам’ятні дипломи переможцям Все-
українського конкурсу серед спортив-
них журналістів та ЗМІ і лауреатам 
конкурсу на кращу спортивну фото-
графію за підсумками 2013 року.

ОЛІМПІЗМ | СКЛАД ЗБІРНОЇ ВИЗНАЧЕНО ОСТАТОЧНО

Володимир ПОЛЄТАЄВ
спеціально для «ПВ»

У

коротко

ХТО ПОЇДЕ НА ОЛІМПІАДУ?
7–23 лютого в російському місті Сочі проходитимуть XXII зимові Олімпійські 
ігри, на яких розігруватимуться 98 комплектів нагород. Минулого тижня Ви-
конавчий комітет Національного олімпійського комітету України затвердив 
остаточний склад учасників, які представлятимуть Україну на головних зимо-
вих стартах чотириріччя. 

Фігурист Яків Годорожа і Софія Власова (шорт-трек) представили олімпійську форму 
української збірної

СКЛАД НАЦІОНАЛЬНОЇ ОЛІМПІЙСЬКОЇ ЗБІРНОЇ УКРАЇНИ 
НА XXII ЗИМОВИХ ОЛІМПІЙСЬКИХ ІГРАХ У М. СОЧІ

БІАТЛОН

ГІРСЬКОЛИЖНИЙ СПОРТ

ЛИЖНЕ ДВОБОРСТВО

ЛИЖНІ ПЕРЕГОНИ

САННИЙ СПОРТ
СНОУБОРДИНГ 

ФІГУРНЕ КАТАННЯ

ФРИСТАЙЛ

ШОРТMТРЕК
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 ГАЗЕТА ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК УКРАЇНИ

Видавець – пiдприємство  
«ПРОФIНФОРМ» ФПУ.

 СКАНВОРД

Відповіді на сканворд, надрукований у № 4

Пр
ав

ил
ьн

а в
ід

по
ві

дь
 –

 «
ке

рі
вн

ик
».

Розгадавши сканворд і вписавши букви в клі-
тинки, виріжте його по червоній рамці та на-
дішліть нам на адресу: «Профспілкові вісті», 
майдан Незалежності, 2, м. Київ, 01012  
або profvisti@ukr.net. 
Усіх, хто правильно розгадав сканворд і пер-
шим надіслав відповідь, чекає винагорода – 
піврічна передплата на газету «Профспілкові 
вісті».
ВІТАЄМО Ніну Нечипоренко з смт Володарськ-
Волинський Житомирської обл., яка правильно 
розгадала сканворд у № 4.
До уваги переможців конкурсу! Щоб отримати 
піврічну передплату на газету «Профспілкові 
вісті», необхідно подати до редакції копію 
ідентифікаційного коду, а також вказати 
 домашню адресу й поштовий індекс.

Будівлю зведено 1997 року Дельфтським бюро архітектури Mecanoo. Бібліотека 
розташована у внутрішньому дворі університету, її дах вкрито травою, яка виконує 
роль ізоляційного матеріалу. Студенти голландського університету TU Delft завжди 
залюбки відвідують свою бібліотеку.

Фото з Інтернету

ОВЕН
Стримуйте нега-
тивні емоції – 

агресія, яку ви поши-
рюєте за допомогою 
думок і слів, завжди 
повертається. Бережіть 
здоров’я.

ТЕЛЕЦЬ
Несподівані 
проблеми 

позначаться на ваших 
планах і виб’ють зі звич-
ної колії. У гостях дотри-
муйтеся міри, інакше 
давня недуга спалахне з 
новою силою.

БЛИЗНЮКИ
Розмірений і 
спокійний тиж-

день. На роботі не буде 
особливого наванта-
ження, що, втім, не ви-
ключає потреби завзя-
то працювати. Без цьо-
го не досягнете успіху у 
грошових справах.   

РАК
Остерігайтесь 
необдуманих 

вчинків і необережних 
слів. «Не напад, а обо-
рона» – ваш девіз цього 
тижня. Зміна роботи і за-
нять не обіцяють нічого 
доброго, так що відмов-
теся на певний час від 
амбіційних планів.   

ЛЕВ
Не слід вияв-
ляти безтурбо-

тність. Якщо виникнуть 
проблеми чи неприєм-
ності, в жодному разі 
не панікуйте. Гроші 
краще притримати, за-
раз не час для нових 
покупок. 

ДІВА
Імовірно, на ро-
боті відчувати-

мете невдоволення, та 
не поспішайте подава-
ти заяву на звільнення. 
Займіть вичікувальну 
позицію.

ТЕРЕЗИ
Будьте впевне-
ними у власних 

силах. Сміливо беріться 
за нові починання, будь-
те активними. Нові ідеї 
можуть дати непоганий 
фінансовий урожай. 

СКОРПІОН
Краще не брати і 
не давати в борг 

– клопотів не оберете-
ся. Не забувайте обсте-
житися у лікарів – про-
філактика важливіша за 
лікування.          

СТРІЛЕЦЬ
Не перевтом-
люйтеся і не 

забувайте про відпочи-
нок.  Проблеми з тими, 
хто вас оточує, і супе-
речки у колективі віді-
йдуть у минуле. 

КОЗЕРІГ
Не варто пе-
рейматися 

старими образами, тим 
більше, що з цими не-
приємностями ви легко 
впораєтеся, розставив-
ши всі крапки над «і». 
Не сподівано з’явиться 
давній друг, з яким ви не 
бачилися багато років. 

ВОДОЛІЙ
Вдасться при-
множити свій 

багаж корисних контак-
тів. Їх треба берегти, 
оскільки в недалекому 
майбутньому завдяки 
їм ви зможете виріши-
ти важливі для своєї 
сім’ї питання. 

РИБИ
Варто макси-
мально ско-

ристатися новими 
кар’єр ними можливос-
тями, працюйте не по-
кладаючи рук – і резуль-
тати перевищать усі очі-
кування. Ретельно об-
міркуйте нові пропози-
ції щодо роботи.

3–9 лютого

ГОРОСКОП

У кролика  все життя ростуть зуби. Якщо їх не сто-
чувати, із часом вони не поміщатимуться у роті. 
Тож тваринка завжди щось має гризти, аби кори-
гувати довжину різців.
Для того, щоб кролі не нищили клітку, кладіть їм 

товсті шматки деревини, які залишилися після обрі-
зання садовини, або гіллячковий корм 

(віники з берези, клена, липи, 
тополі, дуба, верби), який 

вони залюбки «перети-
ратимуть». Крім того, 

їхній організм ще й 
поповниться корис-
ною клітковиною 
та вітамінами.
Не завадить та-

кож обшити 
клітки бляхою. 

Тоді вони напев-
не залишаться не-

ушкодженими.

Триває передплата  
центральних профспілкових видань на 2014 рік
Вартість передплати на 2014 рік:  
газета «Профспілкові вісті» – 156,00 грн 
 (передплатний індекс – 22152), 
журнал «Бібліотечка голови проф спілкового  
комітету» – 68,04 грн  (передплатний індекс – 22909).

УВАГА!

М'ЯСНА RБУЛКАS ПОMАМЕРИКАНСЬКИ 

Вам потрібно: 
фарш яловичий – 
500 г, 
хліб білий –  
3–4 скибки, 
молоко –100 мл, 
яйця курячі – 2 шт., 
сир твердий – 50 г, 
грудинка копчена 
(бекон) – 100–150 г, 
петрушка – 1 пучок.
Соус: 
кетчуп – 4 ст. ложки,  гірчиця – 2 ст. ложки, 
цукор коричневий – 2 ст.  ложки. 
Готуємо так: 
Скибки хліба замочити на кілька хвилин у молоці. 
У фарш додати хліб разом із молоком, потертий 
сир, яйця, порізану дрібно петрушку, посолити та 
поперчити за смаком. Фарш ретельно вимішати. 
Форму, в якій випікатиметься булка, застелити пер-
гаментним папером. Сформувати хлібець у вигляді 
батона і викласти на форму. Для соусу змішати всі 
компоненти. Викласти на булку тонко нарізану гру-
динку, тоді 1/3 частину соусу. Випікати при темпе-
ратурі 180 градусів 40 хвилин. Після того викласти 
на булку решту соусу і поставити у духовку ще на 
20–25 хвилин.  Смачного!

БІБЛІОТЕКА  TU DELFT  У  НІДЕРЛАНДАХ

  НЕЗВИЧАЙНІ БІБЛІОТЕКИ СВІТУ
СМАЧНОГО!

ЧОМУ КРОЛІ ГРИЗУТЬ КЛІТКУ?

Передплатити видання можна  
в будь-якому поштовому  
відділенні України за «Каталогом  
видань України» або  скориставшись 
послугою «Передплата ON-LINE» на 
корпоративному сайті ДП «Преса» 
www.presa.ua


